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Mange af os har oplevet, at unge – 
måske kommende landmænd 

– tvivler på, om landbruget overho-
vedet er en branche for dem. »Vi hø-
rer så meget negativt – omverdenen 
er efter jer, det er hårdt arbejde fra 
morgen til aften, og I tjener ingen 
penge«, siger de. Så hvad er de ti gode 
grunde til at blive landmand? Det ef-
terlyser de et svar på.

Og det svar vil jeg selvfølgelig rig-
tig gerne være med til at give. Og jeg 
synes, kære kolleger, at vi alle har en 
forpligtelse til at bidrage til svaret og 
fortælle de unge om glæderne ved at 
være landmand, også selv om der af 

og til er hårde tider, og selv om nogle af vores kolleger må 
dreje nøglen om og opgive drømmen. 

Jeg vil rigtig gerne begynde her med nogle af de grunde, 
der er indlysende for mig: 

 y Som landmand bestemmer du selv over dit arbejdsliv. 
Den frihed, det giver, er et kæmpe plus.   

 y Du har mange kasketter på i løbet af en dag. Det giver et 
alsidigt arbejdsliv, og ingen dage er ens.

 y Når du arbejder målrettet med din strategi og økonomi, 
KAN det lade sig gøre at tjene penge. Den bedste tredje-
del af os landmænd tjener endda rigtig mange af dem. 

 y Arbejdet giver mening. Jeg ser ting gro. Og jeg bidrager 
til en fødevareproduktion i verdensklasse. 

Det er ingen nyhed, at vi har det, man på moderne dansk 
kalder en udfordring, når 
det kommer til at få ejerskif-
tet vores bedrifter. Det sam-
lede antal landmænd falder, 
og gennemsnitsalderen sti-
ger – altså færre unge land-
mænd og flere ældre land-
mænd.  

Det er også derfor, at det 
er så uendeligt vigtigt, at 
vi ændrer på måden, vi ta-
ler om vores egen – og for 
mange af os – elskede bran-
che. I mine øjne er der alt 
for stort fokus på det nega-
tive, alt for meget nej-hat, og alt for mange historier, der 
bekræfter undergangsteorien i stedet for at sætte spot på 
de mange gode fortællinger, der også findes mange af i 
landbruget. Vi har SÅ meget at være stolte af, og vi har SÅ 
meget at være glade for. 

Jeg har nævnt en række af mine grunde til, at livet som 
landmand er det fedeste – for mig. Og jeg kunne sagtens 
nævne flere. Hvad er dine gode grunde? Del dem med de 
unge, du møder på din vej, Og del dem med os i sektorbe-
styrelsen for Økonomi og virksomhedsledelse, så vi sam-
men kan få spredt de gode budskaber om vores erhverv.  

Unge, etablerede – hele erhvervet fortjener bedre. Og 
det er der MASSER af gode grunde til. 

10 gode grunde  
til at blive            

         landmand

Anders Harck, 
formand for 
sektorbesty-
relsen for 
Økonomi & 
Virksomheds-
ledelse.

Det er så uendeligt 
vigtigt, at vi ændrer 
på måden, vi taler 
om vores egen – og 
for mange af os – 
elskede branche.

$

gode grunde til at være landmand

10 Alsidigheden, arbej-
det med dyr og det 
at producere noget 
håndgribeligt står på 
Erik Pedersens liste 
over gode grunde til 
at vælge livet som 
landmand.

Af Karina Bjørn,  
journalist, Seges

Der er dem, der famler sig 
gennem et væld af ud-

dannelser, fjumreår og usikre 
drømme for fremtiden. Og så 
er der typer som Erik Peder-
sen. Han er 28 år og nyetable-
ret svineproducent. Og han har 
aldrig været i tvivl om, hvad 
han skulle være, når han blev 
stor: Landmand. 

»Jeg er selv vokset op på lan-
det, og landmand er simpelt-
hen det eneste rigtige job for 
mig«, fortæller den unge land-
mand fra Vendsyssel. Allerede 
som 15-årig gik han i banken 
for at høre, om han kunne 
regne med opbakning til sine 
fremtidsdrømme. Og siden 
dengang har han arbejdet stål-
sat for at nå i mål.  

»For mig er det helt fun-
damentalt at have gang i en 
masse forskelligt, og blæk-
sprutterollen, man har som 
landmand, passer mig helt per-
fekt. Jeg tror ikke, at man fin-
der et mere alsidigt erhverv, og 
jeg nyder, at der sker så mange 

forskellige ting på en dag«, for-
tæller Erik Pedersen. Han fort-
sætter: 

»Det spænder vidt fra det fy-
siske arbejde i stalden til mo-
tivation og ledelse af medar-
bejdere, og jeg skelner ikke 
mellem, hvad jeg gør mest el-
ler helst. Jeg er bare 100 pct. 
landmand med interesse for 
virksomhedsledelse«.

 
De gode grunde står i kø 
For Erik Pedersen er det også 
vigtigt at producere noget 

håndgribeligt. Og så er han 
meget glad for at arbejde med 
dyr.  

»Svin er super spændende 
dyr, som er meget mere intel-
ligente og agile, end man tror. 
Hvis dyrene underpræsterer, 
er der noget galt, og der er så 
mange små håndtag, der kan 
drejes på. Derfor er det også 
helt vildt fedt, når man får det 
hele til at spille«, forklarer den 
ambitiøse landmand. 

Han forstår godt, hvis nogle 
unge er nervøse for at gå ind i 

en branche, hvor økonomien 
er trængt, og arbejdsdagene 
er længere end gennemsnit-
tet. Selv har han fået en hård 
start med historisk dårlige no-
teringer som velkomst til land-
mandslivet. 

»Selvfølgelig har det væ-
ret udfordrende. Men det gør 
også, at vi bliver endnu mere 
taknemmelige og stolte, når 
tingene faktisk lykkes, og jeg 
har valgt at fokusere på det, 
vi faktisk kan gøre noget ved i 
stedet for at fortabe mig i det, 
vi ikke kan påvirke«, fastslår 
han. 

Og selvom gode økonomiske 
resultater er en del af strate-
gien, er det ikke det eneste mål 
for Erik Pedersen:  

Selvfølgelig skal det øko-
nomiske fundament være på 
plads. Men derudover er det 
vigtigste for mig faktisk, at jeg 
som menneske godt kan lide at 
være landmand. Det er hjerte-
blod. 

Det eneste rigtige job for mig
»Det er et fedt erhverv, der 
giver skønne rammer for et 
godt liv. Faktisk er det at 
være landmand måske mest 
af alt følelse«, lyder det fra 
landmand Erik Pedersen.

SEGES ØKONOMI & VIRKSOMHEDSLEDELSE

26-årige Marc Reseke 
er én af de unge, der 
har valgt livet som 
selvstændig landmand 
fra.

Helt fra barnsben har 
26-årige Marc Reseke fra 

Randers været draget af føde-
vareproduktion og kvægavl. 
Han har arbejdet i landbruget, 
siden han var 10 år gammel, 
og han er uddannet landmand. 
Gennem hele studietiden var 

drømmen at blive selvstændig. 
- Men som 23-årig begyndte 

jeg at overveje noget andet, for 
jeg kunne se, at markedet ikke 
var til det. Renten var høj, og 
bankerne var ikke på min side, 
fortæller Marc Reseke, der 
dengang granskede forskellige 
landbrugsvirksomheders regn-
skaber: 

- Økonomien var ikke lukra-
tiv for mig. Jeg synes, man skal 
passe på i et marked, hvor me-
get store summer i aktiver kan 
give relativt lave resultater. 
Det skal være risikoen værd, 

fastslår Marc Reseke. 

»Vi skal tale landbruget 
op, ikke ned«
For ham var det primært øko-
nomien, der satte en stopper 
for drømmen. Men han forstår 
godt de unge, der vælger land-
bruget fra på grund af den ne-
gative omtale. 

-Det er en dårlig historie fra 
start, og det er svært at opnå 
anerkendelse i befolkningen, 
mener han. 

Og det er netop de dårlige 
historier og den manglende tro 

på, at det kan lade sig gøre at 
tjene penge, der får formanden 
for sektorbestyrelsen i Land-
brug & Fødevarer, Økonomi & 
Virksomhedsledelse, Anders 
Harck, til at reagere: 

Vi har brug for at få flere 
unge, ambitiøse folk ind i er-
hvervet, og de skal motiveres 
– ikke skræmmes. Derfor skal 
vi have optimismen frem, og vi 
skal fortælle vidt og bredt om 
de mange gode muligheder, 
der er i landbruget.

Droppede landmandslivet: Tallene ændrede drømmen

Økonomi og Virksomhedsledelses nye 
kampagne - kom med 
din gode grund

Sådan har udviklingen været fra 1997 til 2017

Det samlede antal landmænd i Danmark falder.

EJERSKIFTE
Unge under 40 år 

22,6% 
Ældre over 60 år 

28,9% 
Unge under 40 år 

6,3% 
Ældre over 60 år  

39,3% 

1997 2017 1997 2017

63.151 landmænd i 1997
34.731 landmænd i 2017

*Kilde: Danmarks statistik

Samtidig bliver der færre unge landmænd, 
mens andelen af ældre landmænd stiger. 


